

光学晶体超精密飞切加工的切削力测试

王振忠¹, 杨旭^{1,2*}, 张剑锋², 安晨辉², 彭云峰¹1. 厦门大学机电工程系, 福建 厦门 361005;
2. 成都精密光学工程研究中心, 四川 成都 610041

Cutting force test for ultra-precision flycutting optical crystal

WANG Zhen-zhong¹, YANG Xu^{1,2*}, ZHANG Jian-feng², AN Chen-hui², PENG Yun-feng¹1. Department of Mechanical and Electrical Engineering, Xiamen University, Xiamen 361005, China;
2. Chengdu Fine Optic Engineering Research Center, Chengdu 621900, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (5)

全文: PDF (0 KB) RICH HTML ^{NEW}

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要 建立了光学晶体切削力与加工参数关系的预测模型指导光学加工,以减小光学晶体飞切加工中的冲击现象,改善晶体表面质量,减小刀具磨损。根据飞切加工原理,应用响应曲面法建立了光学晶体的切削力预测模型;采用田口正交设计方法设计实验参数,对光学晶体的切削力进行测试实验。然后,运用实验参数求解出切削力模型,采用方差分析技术、 R^2 值及残差分析技术分析了切削力预测模型的正确性,以及各参数对切削力的影响。最后,对切削力预测模型进行实验验证。实验结果表明:预测模型完全满足95%的置信水平,具有良好的预测能力,预测精度达2.5%。切削力随着主轴转速的增大而减小,随着进给速度和切削深度的增大而增大,切削深度和主轴转速是切削力的主要影响因素,进给速度带来的影响最小。在精加工过程中,应尽量增大主轴转速,减小切削深度,在 $180\mu\text{m/s}$ 范围内,进给速度可根据加工效率进行调整。

关键词: 超精密飞切, 光学晶体, 切削力, 响应曲面法, 预测模型

Abstract: To reduce the impact phenomenon in flycutting machining of an optical crystal and to improve the surface quality of the optical crystal, a prediction model was set up experimentally for the relationship between cutting force and machining parameters. Based on the processing principle of flycutting machining, the prediction model for cutting force was built by response surface methodology(RSM). Then, a cutting force experiment for the optical crystal was conducted under the parameters designed by Taguchi method. After that, the prediction model was achieved by using the experimental data, and the accuracy of the model was analyzed by analysis of variance(ANOVA), R^2 value and residual analysis. In addition, the influences of machining parameters on the cutting force were analyzed. Finally, validation tests were conducted to verify the model. Experimental results demonstrate that the model is adequate at 95% confidence level, and its accuracy is better than 2.5%. Furthermore, the cutting force decreases with the increases of spindle speed, while increases with the increase of feed rate and cutting depth. Moreover, the cutting depth and spindle speed are the main factors on cutting force, whereas the feed rate has the smallest influence. In the finish machining of optical crystal, the spindle speed should be as large as possible, while the cutting depth should be decreased, and the feed rate can be adjusted by processing efficiency under $180\mu\text{m/s}$.

Key words: ultra-precision flycutting optical crystal cutting force response surface methodology prediction model

收稿日期: 2015-04-03

中图分类号: O786

基金资助:国家重大科技专项资助项目(No.2013ZX04006011-102-001)

通讯作者: 杨旭 E-mail: flyrainyx@163.com

作者简介: 王振忠(1982-),男,山西太原人,博士,副教授,2009年于厦门大学获学士学位,中国工程物理研究院激光聚变研究中心联合培养博士生。同年进入厦门大学物理学博士后流动站工作,期间到日本秋田国立大学机械智能系统学科从事合作研究近一年。主要从事精密加工装备及工艺技术、微纳加工与系统控制、超声复合加工技术方面的研究。Email:wangzhenzhong@xmu.edu.cn

引用本文:

王振忠, 杨旭, 张剑锋, 安晨辉, 彭云峰. 光学晶体超精密飞切加工的切削力测试[J]. 光学精密工程, 2015, 23(10z): 439-446. WANG Zhen-zhong, YANG Xu, ZHANG Jian-feng, AN Chen-hui, PENG Yun-feng. Cutting force test for ultra-precision flycutting optical crystal. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(10z): 439-446.

链接本文:

<http://www.eope.net/CN/10.3788/OPE.20152313.0439> 或 <http://www.eope.net/CN/Y2015/V23/I10z/439>

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 王振忠
- ▶ 杨旭
- ▶ 张剑锋
- ▶ 安晨辉
- ▶ 彭云峰

访问总数:6348442

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

